
"Revoluţie fără evoluţie = involuţie." ASOCIAŢIA GEI\IERALĂ A INGINERILOR DIN ROMÂNIA 

Criw de specialişu? 
"Naţiunea constată în fine şi ea că starea noastră 

economică e primejdioasă. Agricultura llncezeşte; nici 
cantitatea, nici calitatea produselor nu mai atrage 
cumpărători; concurenţa ne omoară; comerţul român 
dispare şi străinul îl înlocuieşte; balanţa comercială aratil 
că-n fiecare an România jertfeşte milioane pe altarul 
civilizaţiei străine. Mergând astfel ajungem la inaniţiune, la 
sleirea puterilor. 

(®UNIVERS 
INGINERESC 

lată lucruri pe cari noi le spunem, de patro ani de zile, fără 
ca nimeni să fi voit să ne asculte. Credem necesar a observa 
aceasta, căci Naţiunea face apel la presă, ca să-şi îndrepte 
activitatea în acest senz şi să caute mijloace de vindecare. 

În adevăr, vindecarea ar fi lesnicioasă, calea sanificări/ 
economice e teoretic lesne de indicat; dar de la teorie pân-la 
aplicaţiune asupra oamenilor, şi mai ales asupra unei 
generaţii cu desăvârşire corupte, e o deosebire mare ... " 
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Aşa vedea situa/ia economică a Jării, în iulie 1882, marele 
nostru poet na/ionat Mihai Eminescu. Fără comentarii - căci a, 
fi de prisos! 

Printre argumentele convingătoare ·arvunite · în campania 
electorală de actuala forJă politică conducătoare a Jării s-au 
aflat şi "cei 15 mii de specialişti", pe care Conven/ia se lăuda 
că-i are şi că-i va pune •ta bătaie" în caz de victorie. Dovadă că 
rolul important al specialiştilor în această perioadă de 
tranziţie nu fusese încă pe-atunci ignorat. Necazul mare a fost 
pentru COR că, deşi a căştigat relativ alegerile, nu a fost creditată 
de către alegători cu o majoritate absolută, care să-i permită o 
guvernare după pofta ce-a poftit şi după promisiunile ce-a 
promis. Aşa că a fost nevoită să se aşeze la masa tratative/o, 
a/goritmate pe baza procentelor electorale şi să încheie alian/e 
"contra naturii", cu forma/iuni politice pe care nici nu terminase 
bine a le înfiera în campanie. 

Aşa s-a făcut că, în iureşul interminabilelor negocieri de fotolii, 
scaune şi scăunele, cei 15 mii de specialişti eu fost uita/i o 
vreme, foarte pu/ini dintre ei îndeplinind, probabil, criteriile 
politice ferme impuse de algoritmi. Sau - mai ştii? - poate că au 
fost dinadins /inu/i "în conservare •, pănă avea să treacă primul 
val, acela al guvernului 'de sacrificiu ', date fiind măsurile dure 
(şi ca atare foarte impopulare) ce ar fi trebuit să fie luate în 
primul an. 

... Oricum, de sim/it nu s-a sim/it până acum prezenta celor 15 
mii de specialişti ai Conven/iei, judecând după rezultatele 
economice dezastruoase ale primelor 16 Juni de guvernare. În 
zadar se cheltuie miliarde şi miliarde de lei ai contribuabililor 
pentru "coafarea• realită/ii şi a sondajelor, pentru reconsolidarea 
•imaginii' , căci de-acum "bulgarizarea• este vizibilă cu ochiul 
liber, la nivelul de trai cel pu/in. 

INGINERIA ŞI DEZVOLTAREA DURABILA 

Algoritmul politic a fost însă (şi mai este) doar una din cauzele 
deprofesionalizării continue a aparatu/ul administrativ
decizional. O altă cauză majoră - pe care presa a semnalat-o 
cu 3-4 ani în urmă - o reprezintă salarizarea indecentă a 
specialiştilor care acceptă, totuşi, să activeze în acest sector. 
Un inspector dintr-o direcţie jude/eană de finanţe îmi dilduse la 

Alexandru Mărculescu 
(Continuare în pag. 8) 

I. Despre Inginerie 
Drumul spectaculos parcurs 

de inginerie, de la un simplu 
domeniu de activitate tehnică, 
până la o ştiinţă complexă, 
construită ca un sistem de dis
cipline ştiinţifico-aplicative , 
poate fi sugestiv ilustrat printr-o 
comparaţie între o disciplină 
inginerească tradiţională şi alta 
modernă şi de mare eficacitate. 
În •Manualul de inginerie 

La 11 martie a.c. s-au împlinit 
70 de ani de la inaugurarea 
Palatului Inginerilor - pagina 2 

Profesorul dr. ing. Petru 
Ghenghea, fondatorul şi dirijorul 
Orchestrei Simfonice a 
Inginerilor, împlineşte 85 de ani -
pagina 5 

Conferinţa susţinutji la AGIA de 
E.S. Yoshiaki Koyama, 
ambasadorul Japoniei la 
Bucureşti - pagina 8 

prof. dr. Eugeniu Niculescu-Mizil, 
preşedintele Secţiei ştiinţa şi tehnologia informaţiei a 

Academiei Oamenilor de Ştiinţă din România 

industrială• , coordonat de H.B. 
Maynard, James H. 
Richardson de la sectorul de 
inginerie industrială a lui 
Eastman Kodak Company, se 
referea la ingineria industrială 
ca la o 'ramură de ştiinţe tehnice 
care se ocupă de proiectarea, 
îmbunătăţirea şi implementarea 
unor sisteme integrate, alcătuite 
din oameni, materiale şi utilaje. 
Ea se bazează pe cunoştinţe 
specializate şi aptitudini în 
ştiinţele matematice, pozitive şi 
sociale, cât şi pe principiile şi 
metodele analizei şi proiectării 

inginereşti. Scopul ei este de a 
specifica, prevedea şi evalua 
rezultatele ce se vor obţine de 
la astfel de sisteme.' 
Parafrazând pe Richardson 
pentru a defini o disciplină nouă, 

în anul 1982 afirmam că 
'Biolngineria ar putea fi 
considerată ca proiectarea şi 

implementarea unor sisteme 
integrate alcătuite din părţi vii, 
din combinaţii fizice şi chimice 
şi din aparate în scopul creării, 
perfecţionării şi prelungirii vieţii . 
Ea se bazează pe cunoştinţe 
specializate şi aptitudini în 
ştiinţele biologice, tehnice şi 

pozitive, cât şi pe principiile şi 
metoda analizei biologice şi a 
analizei şi proiectării 

inginereşti.' Apare mai mult 
decât evident saltul calitativ 

realizat de inginerie , de la 
aplica\iile ei în industrie până la 
aplicarea ei în domeniul viului 
şi al protejării naturii (cum se 
întâmplă în cazul bioingineriei), 
deşi ambele discipline au rolul 
de a genera dezvoltare. 

Este locul să subliniem şi 
faptul că dacă ingineria s-a for
mat şi consolidat, în special , ca 
urmare a mutaţiilor 

revoluţionare din ştiinţă , tehnică 

şi tehnologie, feedback-ul 
acestui fenomen constă în 
influenţa benefică pe care 
bioingineria o exercită asupra 
domeniilor respective, 
interconexiunile cibernetice 
create având drept consecinţă, 
printre altele, tendinţa spre 
optim a antropismului, în 
armonie cu nevoile şi metodele 
de protecţie şi asigurare a unei 
stări cât mai puţin perturbate a 
mediului, necesitate obiectivă, 

cunoscută în prezent sub 
genericul dezvoltare durabilă. 

li. Creştere şi dezvoltare 
În prezent tot mai mulţi 

specialişti în domeniul 
economiei, statisticii, tehnicii , 
ecologiei etc., fac distincţia între 
categoria de CREŞTERE şi cea 
de DEZVOLTARE. 

Creşterea înseamnă a pro
duce mai mult, esenţa ei fiind 
cantitativă . . Dezvoltarea 

(Continuare fn pag. 3) 
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70 de ani de la inaugurarea Palatului Inginerilor 
Sediul Societăţii Politehnice 

La 11 martie 1998 s-au împlinit 
şaptezeci de ani de la inaugurarea 
sediului Societăţii Polltehnice, situat 
pe Calea Victoriei nr. 118, Bucureşti . 

Pentr-u realizarea visului de a 
avea un sediu propriu pentru 
Societate, marii noştri înaintaşi au 
luptat aproape cinci decenii cu 
perseverenţă , învingând piedici ce 
păreau de netrecut şi, în primul rând, 
veşnica lipsă de fonduri. Ei au găsit 
solutii şi au lăsat pentru urmaşii lor 
un palat - simbol al solldarită\H 
umane şi profesionale. 

La înfiinţarea Societăţii 

Politehnice, în decembrie 1881 , 
sediul era în Bucureşti, în casele 
Tărăk din Piaţa Teatrului , unde 
dispunea de o singură încăpere , 

mobilată cu o masă şi un dulap, do
nate de inginerul G. Olănescu. Când 
aveau loc adunările, scaunele se 
închiriau. Ca personal plătit în slujba 
Societăţii era un om de serviciu. 

Sediul s-a mutat de mai multe ori 
în mai multe imobile din Capitală. 

Membrii şi marile personalită\i 
care au condus Societatea au avut 
chiar de la început ca obiectiv 
construirea unui imobil 
corespunzător, în care să îşi 
desfăşoare activitatea. 

Primul număr al Buletinului 
Societă\ii Politehnica a apărut în 
ianuarie 1885 (cu sediul în str. Popa 
Nan nr. 21 ), în care s-a publicat 
pentru prima dată 'Sumarul 
şedin\elor comitetului ' , din care aflăm 
că: 'S-a decis mutarea şi instalarea 
Societă\ii în condi\ii de a fi în 
permanentă la dispozi\ia membrilor". 

În anul 1888, preşedintele Ion 
G. Cantacuzino publica un apel 
sub titlul 'Către membrii Societălii ", 

din care retinem : 'Societatea 

noastră a intrat în al şaptelea an al 
existentei sale. Greută\ile cu care 
am avut de luptat sunt cunoscute, 
multi se îndoiau de valabilitatea ei, 
unii o credeau pierdută" . Societatea 
era încă în organizare şi în acelaşi 
an, din lipsă de fonduri pentru plata 
chiriei , unii membri propuneau 
desfiintarea sediului şi conservarea 
arhivei, urmând ca şedinţele să aibă 
loc în amfiteatrul Şcoalei de Poduri 
şi Şosele. În replică , al\ii au sus\inut 
închirierea unui sediu mai mare, 
chiar dacă chiria ar costa mai mult. 

În anul 1890, arhitectul Ion 
Mincu a întocmit un proiect pentru 
un sediu, care a rămas în arhivă. 

Au trecut ani şi în 1903, inginerul 
Elle Radu a ob\inut, cu 
ajutorul primarului C. 
Robescu, membru al 
Societăţii , sul> formă de 
dona\ie, un teren de 550 
mp situat în Piaţa Rosetti, 
cu condi\ia ca lucrările 
construc\iei să se exe
cute în termen de un an. 
Arhitectul Petre 
Antonescu a conceput 
un proiect pentru o clădire 
de 440 mp, cu patru 
nivele, în care: la subsol 
urmau să funcţioneze o 
popicărie şi un bufet cu 
bere: la parter, birouri, o 
sală de consiliu, biblioteca şi săli de 
lectură: la etajul I, o mare sală de 
conferinte: la etajul li , camere de 
cazare pentru delega\ii din 
provincie. Devizul a fost calculat la 
150.000 lei, dar nici acest proiect 
nu s-a realizat din lipsă de fonduri . 

Preocuparea pentru realizarea 
unui sediu într-o clădire proprie apare 
în dările de seamă ale şedintelor 

comitetului publicate în fiecare an în 
Buletinul Societă\ii. În anul 1909, 
sediul Societă\ii s-a mutat într-un 
imobil pe strada Episcopiei nr. 2. 
Situa\ia financiară a Societăţii s-a 
îmbunătă\it prin cotiza\iile membrilor, 
prin donaţii şi în mod substan\ial 
printr-o mare sumă de bani lăsată 
prin testament de inginerul Spiridon 
Yorceanu (1838-1903), fost 
pre~edinte al Societă\ii în anul 1887. 

ln anul 1911 s-a decis 
cumpărarea unui imobil situat pe 
Calea Victoriei, în care s~a învestit 
întregul capital al Societă\ii. Clădirea 
nu era corespunzătoare, dar unna 
să fie demolată şi pe teren să se 
construiască un imobil nou. 

Arhitectul P. Antonescu a elaborat 
un proiect a cărui execuţie a fost 
amânată din diferite motive. 

Un pas important s-a făcut prin 
constituirea , la 9 mai 1914, a 
"Comisiei permanente pentru 
construirea palatului Societăţii" , 

din care făceau parte mari 
personalită\i. precum inginerii : 
Constantin Olănescu , preşedinte, 

Vintilă Brătianu, vicepreşedinte, Emil 
Pangrati, Anghel Saligny, Petre 
Antonescu, Constantin Buşilă, Ion 
(Iancu) Ionescu, Elie Radu şi N. 
Ştefănescu. Evenimentele care 
s-au succedat, războiul mondial cu 
toate urmările nefaste, au amânat 
realizarea clădirii. Dar în anul 1925, 
Comisia a actionat cu hotărâre şi în 
şedinta din 8 aprilie a decis 
deschiderea unei licitatii în vederea 
selectionării unor oferte pentru 
executia imobilului. Solu\ia financiară 
a fost găsită de preşedintele în 
func\iune, N. Ştefănescu . Localul 
s-a construit prin asocierea cu alte 
patro societăţi ; Societatea 
Politehnică fiind proprietara 

terenului , rămâne în final 
· ' şi proprietară a 

subsolului, parterului cu 
şase prăvălii şi primului 
etaj, etajele superioare 
fiind ale asocialilor. 

Lucrările de 
construcţie au început 
imediat şi imobilul a fost 
terminat la sfârşitul anului 
1927. Arhitectura ş i 

decora\iile interibare au 
fost proiectate şi 

executate sub 
îndrumarea lui P. 
Antonescu . Clădirea , 

construită din piloni şi 

planşee de beton armat , cu 
umplutura pere\ilor din cărămidă , a 
fost realizată de inginerul C.M. 
Vasilescu. Inginerul Emil Pra9er a 
supravegheat personal turnarea 
betoanelor. Cu instalatiile sanitare, 
de încăzlire şi litt s-a ocupat inginerul 
C. Buşilă . 

Datorită bunei gospodăriri a 
fondurilor, efectuată sub îndrumarea 

preşedintelui N. Ştefănescu , la 
terminarea lucrărilor Societatea nu 
a avut nici o datorie. 

Inaugurarea oficială a avut loc 
duminică , 11 martie 1928, şi a 
început la ora 10,30 printr-o slujbă 
religioasă . La ceremonie au 
participat: Principele Nicolae, 
Patriarhul Miron Cristea şi înaile fete 
bisericeşti, regentul C. Buzdugan şi 
membri ai comitetului de regentă, 
primul ministru Vintilă Brătianu şi 
membrii guvernului, preşedintele 
senatului, personalităţi din industrie 
şi comerţ, membri ai Societălii. Seria 
discursurilor a fost deschisă prin 
citirea unei emotionanate scrisori 
adresată publicului participant de 
către ing. C. Olănescu , care fiind 
foarte grav bolnav, nu a putut să 
asiste la acea sărbătoare . El a 
încetat din viată după două luni. Au 
mai \inut discursuri Vintilă Brătianu 
şi N. Ştefănescu . 

Din scrisoarea lui Olănescu 

cităm: "Mult iubite Ştefănescu, mi-ai 
dat ocazia să îmi văd realizat un vis 
care mă muncea de peste 36 de 
ani , ca un vis irealizabil• . Aceste 
cuvinte exprimau sentimentele 
întregului corp ingineresc. 

Mihai Olteneanu 

PREMIERE ENERGETICE ÎN ROMÂNIA (XV) 
ln fine, să mai adăugăm la 

enumerarea precedentă şi CHE 
Timişoara (1910, pe Bega, dar 
primeşte şi o parte din debitul 
Timişului), care este prima 
centrală-baraj din România. 
Majoritatea hidrocentralelor 
construite în această perioadă 
sunt localizate în provinciile de 
peste munti , unde costul 
produselor petroliere era mai 
ridicat, iar micile centrale cu 
abur, folosind cărbuni , erau 
neeconomice. 

În anul 1919, puterea 
instalată în hidrocentrale 
reprezenta 20% din to\alul 
puterilor instalate în centtale 
electrice, ca apoi, până în 
deceniul al patrulea să scadă 
la 7,5%; în perioada interbelică, 
ritmul constructiei de CHE s-a 
încetinit, din motivele arătate 
mai sus. Totuşi, chiar şi în aceşti 
ani au fost construite 19 noi 
hidrocentrale, din care 6 de 
distributie publică; de 
asemenea, au fost făcute 
extinderi şi modernizări în 
obiective existente, treceri la 
frecventa de 50 Hz şi s-au 
construit 38 microhirocentrale, 
ridicându-se totalul puterii 
instalate la 46500 CP - 32140 
kW. intre obiectivele interesante 
apărute în acest interval trebuie 
să amintim: CHE Cernatu
Săcele, Braşov, pe râul 
Târlungu, începută în timpul 
primului război, dar o vreme 
abandonată . A fost finalizată de 

societatea anonimă «Târlungu" , 
constituită de societatea 
«Eţectrica,, •Câmpina, asociată 

cu primăriile a patru din cele 

«şapte sate» ale Săcelelor 
Braşovului, care primeau gratuit 
energia pentr11 iluminatul pub
lic. Hidrocentrala alimenta nu 
numai Braşovul şi împrejurimile, 
dar ea debita şi în sistemul 
«Electrica", cu care era 
interconectată. În 1928 a fost 
reechipată şi amplificată; CHE 
Letea-Bacău, fiind dotată cu 
primul grup THG cu turbină 
Kaplan din România. În 1930 a 
fost pusă în functiune CHE 
Dobreşti, care a devenit cea 
mal puternică hidrocentrală 
din ţară, în acel moment (până 
în 1950). Ea a fost o investitie a 
societătii «Electrica• şi a 
Uzinelor Comunale din 
Bucureşti şi dispunea de un 
baraj de 26 m pe râul Brăteiu, o 
acumulare de 550 mii mc şi 4 
grupuri THG Pelton de 5650 CP 
- 4000 kW şi o turbină auxiliară 
de 210 CP • 130 kW. 
Electricitatea produsă era 
transportată la CTE Grozăveş!i-

Bucureşti prin prima linie din 
ţară de 11 o kV, Dobreşti
Târgovişte-Bucureşti, de 126 
km lungime. Şi în această 
perioadă a continuat constructia 
a numeroase microhidro
centrale. 

în timpul războiului , 
constructia de CHE a fost extrem 
de redusă, ba chiar puterea 
acestora s-a diminuat, ca 
um,are a distrugerii unor baraje, 
mai ales în Ardeal. În perioada 
postbelică s-a desfăşurat un 
amplu program vizând 
constructia a numeroase 
amenajări hidroenergetice, 
care a făcut ca, în prezent , 
puterea total instalată a 
acestora să se cifreze la 
aproape 6.000.000 kW, multe 
din hidrocentralele apărute în 
ultimele decenii constituind 
adevărate performante în 
domeniu, ca de exemplu: CHE 
Lotru-Ciunget, cea mai mare de 
pe râurile interioare ale tării, 
pusă în functiune în 1972, dat 
recent modernizată, având o 
putere de 500.000 kW, care 
împreună cu CHE Mălaia 

(18000 kW) şi CHE Brădişor 
(115000 kW), asigură o bună 
valorificare energetică a 
bazinului respectiv; Centralele 
Portile de Fier I şi li aflate în 
cadrul amenajării complexe pe 
parcursul a 380 km al Dunării, 
însumând 1320000 kW. În 
aceeaşi zonă , Iugoslavia 
dispune de alte două centrale 

«în oglindă" cu cele române·şti , 
astfel că Porţile de Fier 
reprezlntâ una din realizările 
de vârf la nivel mondial. Aici, 
prin instalarea turbinelor 
Kaplan de 178000 kW, s-a 
produs şi un record mondial în 
ce priveşte puterea unitară a 
grupurilor. Amenajările de pe 

Lotru şi Dunăre , alături de cele 
de pe râurile Bistrita, Olt, Argeş , 

Someş, Crişul Mare, Cerna etc., 
încununează preocupările de 
peste un secol ale 
energeticienilor români în 
domeniul valorificării hidro
potentialLilUi tării. 

Claudiu - Viorel Săvulescu 

& Din vârful peni/ei PS 
Şedinţele "ARTENS" {Asociaţia Română de Tensometrie) 

sunt urmate în "Partea a li-a" de o masă colegială, · 
organizată de REFER (Registrul de căi ferate) 

La şedintă la ARTENS, 
Toate cele au un sens. 
Dar vă spun că eu prefer 
"Partea doua", la REFER. 

Domnului profesor Mircea Ieremia, care a organizat la 
Constanţa, în mai 1995, sub egida SIAC, a 3-a Conferin/ă 

ELFIN {de elemente finite şi de frontieră) 
Orice naş . îşi are naşul , 

Însă nu şi la ELFIN; 
Aici, precum zice-oraşul, 
Eu sunt naşul şi EL FIN. 

prof. dr. ing. Garabet Kiimbetlian 

Olul acad. prof. dr. /ng. Peculea, creatorul procedeu/ul 
românesc de ob/inere a apei grele 

Că e grea sau e uşoară, 
Apa totdeauna-i chioară. 
Paradisul îl vedem 
Doar cu vinul... dacă-l bem. 

ing. Viorica Angheliu-Mocanu 
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INGINERIA ŞI DEZVOLTAREA DURABILĂ 
(Urmare din pag. 1) 

înseamnă a produce mai bine 
şi mai eficient, având ca 
principală consecintă calitatea. 

Încă în anul 1972, în primul 
Raport al Clubului de la Roma, 
s-a demonstrat că lumea în care 
trăim este finită, că sunt limitate 
atât resursele._cât şi capacitatea 
mediului în care trăim de a 
suporta perturbatiile de natură 
antropică, care provoacă din ce 
în ce mai multe emanatii 
poluante, reziduale, de deşeuri. 

În aceste condilii, raportul 
sublinia că şi dezvoltarea fără 
limită, infinită, duce omenirea şi 
natura la dezastru, luându-se în 
considerare şi creşterea 

exponentială a populatiei 
globului, care va determina 
consumarea rapidă a resurselor, 
chiar dacă civilizatia nu se va 
mai dezvolta. Alternativa la 
dezvoltare prin care să se 
limiteze consumul accelerat de 
resurse este stagnarea risipei 
("ieşirea din epoca risipei', cum 
se sublinia în raportul Clubului 
de la Roma), prin eliminarea 
productiil9r inutile şt utilizarea 

înalt eficientă şi economicoasă 
a resurselor. Adică trecerea de 
la creştere (cantitate) la 
dezvoltare (calitate). Şi mai mult, 
la dezvoltarea durabilă, adică 
la o creştere înalt calitativă a 
acţiunilor antropice. 

III. Ecodezvoltarea 
Sesiunea Programul 

Naţiunilor Unite pentru 
Ecologie din 1975, care s-a 

ecodezvoltare sugerează 

necesitatea unor cunoştinte 
capabile să pună în lumină 
relatiile dialectice dintre 
sistemele sociale şi cele natu
rale, care, se presupune, oferă 
mai mult decât sfera ecologică, 
ca ştiinlă a proceselor naturale. 

Pe plan operational, 
conceptul respectiv implică 
procedee de lucru capabile să 

,. 
problemele 
MEDIULUI 
NATURAL 

probhmth 
SOCIAL

ECONOMICE 

ECODEZVOLTAREA 

d 

desfăşurat în capitala Keniei, 
Nairobi, a convenit să se dea 
curs conceptului de 
ecodezvoltare, capabil să 
exprime satisfăcător 

interdependenta dintre 
dezvoltarea durabilă şi 

gospodărirea raţională a 
mediului. 

Pe plan teoretic, conceptul de 

integreze preocupările privind 
mediul realitălilor politico
economice ale unei lări sau ale 
unei regiuni a lumii. S-a format 
atunci, la Nairobi, un grup de 
experţi cu sarcina de a aborda 
nevoile mediului ca probleme 
de natură politică şi economică , 

şi nu ca probleme tehnice sau 
teoretice. 

.., 

Grupul urma să respingă 
soluliile "universale", 
metodele prefabricate , 
acordând prioritate studierii şi 

solutionării problemelor locale, 
concrete. Mentionez însă că 
soluţionarea unor asemenea 
probleme concrete ale 
ecodezvoltării nu este posibilă 
fără solicitarea aportului 
ingineriei sistemelor, care să 
proiecteze şi să dea 
funcţionalitate unor ansambluri 
complexe şi interconexionale 
de măsuri şi mijloace de 
armonizare a activitălilor de 
dezvoltare social-economică 
cu protecţia mediului şi a 
resurselor naturale, a ingineriei 
mediului, care să analizeze, să 
proiecteze şi să implementeze 
măsuri, tehnici şi mijloace de 
nealterare şi protecţie a naturii, 
a ingineriei chimice şi 

ingineriei biomoleculare, care 
să proiecteze şi să utilizeze 
substanţe, tehnici şi tehnologii 
de epurare a apelor uzate, 
filtrare a aerului etc., a 
bioingineriei , care să asigure 
protecţia vieţii şi a resurselor 
naturale etc. 

Propun o schemă a 
conceptului de ecodezvoltare, 
prezentată în figura alăturată, 
unde: 

I = multitudinea nevoilor 
ecologice şi de habitat; 

E = multitudinea efectelor 
pozitive şi negative ale 
ecodezvoltării - functie de modul 
în care se rezolvă problemele 
mediului natural şi social-eco
nomic - asupra sistemelor 
ecologice şi de habitat; 

cd = problemele mediului 
constau în a pune la dispozitie 
resursele necesare rezolvării 
nevoilor social-economice şi a 
formula "cerinte" privind 
rezolvarea problemelor naturii; 

ci = problemele social
economice solicită "relaţional" 

resursele naturii pentru 
rezolvarea acestor probleme 
social-economice şi pune la 
dispoziţia naturii mijloacele de 
protecţie pentru rezolvarea 
problemelor mediului. 

Asemenea interpretări şi 

schematizări cibernetice sunt 
posibile astăzi şi datorită 

ingineriei sistemelor. 

(Continuare în nr. viitor) 

FALSA DILEMA INGINER - ECONOMIST 
(Urmare din nr. trecut) 

Comparativ cu sistemul eco
nomic socialist, în care planul 
naţional era principalul instru
ment de conducere , iar 
intreprinderile simpli executanţi 
ai sarcinilor de plan transmise 
de "sus în jos", economia de 
piaţă presupune - pe lângă 
autonomia decizională şi 

operaţională a unităţilor 

economice - descentralizarea 
conducerii la nivel 
microeconomic. Astfel, 
managerii reprezintă un factor 
important în desfăşurarea cu 
eficientă a întregii activităli 
economice a firmelor. 

În prezent, deşi au trecut 
aproape opt ani de când a 
început tranziţia spre economia 
de pială, încă ne aflăm în faza 
de constructie juridică, 

instituţională şi procesuală a 
economIeI. Absenţa sau 
incompletitudinea unor 
componente ale sistemului eco
nomic, lipsa de experienţă şi 
insuficienta functionalitate a 
mecanismelor administrative, 
fiscale, comerciale, bancare şi 

vamale dau un caracter nesigur 
activităţii firmelor. Elementele de 
risc şi incertitudine de natură 
financiară, comercială sau 
juridică sunt mai mari 
comparativ cu ceea ce oferă în 
mod obişnuit o economie de 
pială normală. În aceste condiţii, 
conducerea firmelor nu dispune 
de toate reperele şi resorturile 
contextuale proprii unei 
economii de piaţă, iar pentru 
depăşirea greutăţilor inerente 
acestei perioade apare ca 
necesară pregătirea în 
domeniul managementului. 

Este timpul ca şi în ţara 
noastră - şi în special în 
domeniul economic - să se 
treacă de la o conducere 

amatoristă, bazată predominant 
pe talent, intuiţie şi experienţă, 
la o conducere ştiinţifică, la un 
management de tip profesionist, 
bazat pe competentă. 

Nu trebuie uitat că 

restructurarea economiei 
româneşti, conform politicii 
economice a actualilor 
guvernanţi, se bazează în mare 
măsură pe investitorii străini, iar 
aceşti investitori au "în spate" 
multi ani de experienţă în 
domeniul managementului. 
Pentru a-i convinge să 

investească în România, 
trebuie să le dovedim că avem 
oameni capabili să conducă 
eficient afacerile. În plus, pentru 
evitarea unor situaţii păguboase 
pentru noi, este necesară şi 
stăpânirea limbajului specific 
domeniului afacerilor, astfel 
încât contractele încheiate să fie 
clare şi perfect înţelese de 
ambele părţi. 

În 

firme din ţările dezvoltate ca un 
factor de producţie la fel de 
important ca resursele umane 
şi ca informaţia, înaintea 
capitalului financiar şi a 
mijloacelor de producţie. De 
aceea devine obligatorie 
schimbarea mentalităţii conform 
căreia, dacă suntem buni 
specialişti ca ingineri, suntem şi 
buni conducători. Numai astfel 
putem fi deschişi către 

completarea şi perfecţionarea 

cunoştinţelor noastre în 
domeniul managementului. 

Competenţa trebuie să 

devină elementul hotărâtor în 
conceperea şi derularea tuturor 
activităţilor de personal şi, 
totodată, condiţia fundamental!! 
a succesului unei firme într-un 
mediu concurenţial din ce în ce 
mai acerb. Iar competenţa 
managerială a personalului de 

conducere poate fi asigurată 
atât prin sistemul de învăţământ, 
aflat în plin proces de 
restructurare, cât şi prin firmele 
de consultantă care prestează 
servicii de acest gen. 
Conducerea de vârf a firmei 
reprezintă principalul agent al 
schimbării; de aceea, este 
necesar ca factorii de decizie să 
cunoască foarte bine sistemul 
de management al firmei şi 

principiile care guvernează 
buna functionare a 
subsistemelor organizatoric, 
decizional, informational şi 

metodologic. Chiar şi unui 
economist nespecialist în ma
nagement, şi cu atât mai mult 
unui inginer, îi va fi foarte greu 
să reproiecteze subsistemul 
decizional, informational sau 
organizatoric în conformitate cu 
noile cerinţe şi să coordoneze 

implementarea acestora fără o 
pregătire în domeniul 
conducerii ştiinţifice sau 
apelarea la specialişti. 

În concluzie, dilema inginer
economist pentru ocuparea 
unui post de conducere nu ar 
trebui să apară, în condiliile în 
care în firma respectivă lucrează 
sau pot fi aduse persoane care 
posedă cunoştintele, calitălile şi 

aptitudinile necesare 
activitălilor de conducere. 

Inginerilor, şi în special celor 
tineri, le recomand ca printre 
obiectivele personale de viitor 
să se afle completarea 
cunoştintelor tehnice cu cele din 
domeniul conducerii ştiintifice, 

managementul găsindu-şi 

aplicabilitatea şi în viata de zi 
cu zi. 

ing. Mihail Balaban, 
Brăila 

urma 
investigatiilor 
efectuate de 
specialiştii 

americani privind 
succesele 
spectaculoase 
obţinute de 
economia 

The Company is one of the leading German suppliers in the telecommunications sector and 
concentrates on those areas with potential in communication for public and private networks. The 
provision of extensive services in !he areas of consultation, engineering, financing, operation and 

japoneză în 
ultimele trei 
decenii, s-a 
constatat că unul 
dintre secretele 
performantei 
nipone, chiar 
principalul în 
opinia multora, ii 
reprezintă calitatea 
managementului 
intreprinderi lor 
sale. 

Calitatea 
managementului 
este privită în 
practica multor 

insurance, is a decisive factor in the Eastern European expansion program and needs Business 
Development Engineers/Area Managers for Romania and Poland. 

The Position will include developing and maintaining relationships with public and private 
telecommunication net providers and export partners as well as the acquisition of new clients as well 
as lobbying the relevant organisations as well as developing sales strategies and market analysis. 
You wifi be based in Backnang, (near Stuttgart) and travel to Remania or Poland will take up to 50% of 
yourtime. 
The Candidata should have a minimum of 3 years experience in the telecommunications branch, 
ideally combined with sales or planning experience, a degree in telecommunications, electronic 
engineering or business informatics and be competent in German, English and Roman ian or Polish. 
You should either alreSQY have a work permit orbe able to get one within 2-3 months. 
To apply, please send a letter of motivation and your CV together with relevant references, st,iting 
your earliest possible start date by post, fax or email as soon as possible: 

EMDS Consulting GmbH, 
Ref.Nr. 6S9717512-GAER, Alexa Babing1on Smith 
Hohenzoilernring 38-40, D-50672 Koln, 
Tel.: 0221-92000-37, Fax: 0221-92000-40 
email: babing1on@emds.de (email attachments please as word 
6 for Power Mac) 

♦EMDS 
Expertise in lnlemationaf Recruitment 1 

Gradualu-Young Professionals 
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PREMIILE AGIR PENTRU ANUL 1996 
Hidratarea şi Întărirea cimentului În intervale de temperatură specifice industriei de prefabricate 

Autori: dr. ing. Graziela Guslicov, ing. Mariana Coarna, ing. Valentina Paraschiv, 
Institutul Naţional de Ciment - CEPROCIM S.A. Bucureşti 

Lucrare distinsă cu Premiul AGIR pe anul 1996 la Secţiunea "Ingineria construcţiilor civile şi 
industriale", subsecţiunea "Matertale de construcţii" 

Lucrarea reprezintă 

rezultatele cercetărilor 

desfăşurate în cadrul Institutului 
Naţional de Ciment
CEPROCIM S.A. Bucureşti, 
privind influenta tratamentelor 
termice asupra proceselor de 
hidratare-hidroliză şi întărire a 
cimentului. S-a urmărit, în prin
cipal, realizarea unor cimenturi 
superioare pentru industria de 
prefabricate. 

Utilizarea, actualmente, a 
unor sortimente de ciment 
standardizate pentru un 
domeniu de aplicare extins, fără 
a fi creat un tip anume pentru 
industria de prefabricate, face 
să existe un risc al deteriorării 
în timp a betoanelor tratate 
termic fără particularizări. 

Prin fundamentarea unor 
corelaţii intre compozitia 
cimenturilor şi comportarea 
liantă a acestora, respectiv 
caracteristicile functionale ale 
produselor, pentru domeniul de 
temperaturi specifice industriei 
de prefabricate din beton, 
devine posibilă alegerea 
corectă a tipului de ciment 
pentru acest domeniu. De 
asemenea, sunt create premise 
de optimizare a condiţiilor de 
tratament termic în functie de 
natura cimentului utilizat, în 
vederea obtinerii unor 
proprietăţi mecanice 
corespunzătoare, în condiţii 
economic avantajoase, de 

consum redus de energie. 
Astfel, au fost selectate rezultate 
obţinute prin considerarea a trei 
compozitii de clinchere 
industriale produse la ROMCIM
Medgidia, MOLDOCIM-Bicaz şi 
ROMCIM-Tg. Jiu. Factorul 
compoziţional determinant -
pentru evoluţia proceselor de 
întărire în condiţii de tratament 
termic şi posttratament termic -
este conţinutul de aluminat 
tricalcic. Cu fiecare dintre cele 
trei compozi!ii de clinchere s-au 
realizat patru sortimente de 
ciment, de tipul celor 
recomandate şi folosite uzual, 
precum şi cimenturi aditivate în 
procesul de măcinare cu un 
aditiv reducător de apă, 
ROMATAN NSF. Comporta
mentul a fost urmărit pentru 
tratamente termice specifice 
celor din industria de prefabri
cate (recomandate de 
normativul CD 137), studiile fiind 
realizate atât pe mortare, cât şi 
pe paste, pentru temperaturi de 
20, 50 şi 55°c. 

Ca urmare a tratamentului 
termic, se înregistrează creşteri 
ale rezistenţelor iniţiale de la 
50% până la 200%, în 
comparaţie cu probele netratate, 
efect ce stă la baza îndeplinirii 
condiţiilor de conformitate 
pentru produsele respective, 
devenite uşor manevrabile încă 
din stadiile primare. Deşi aceste 
creşteri de rezistenţă la 

decofrare sunt cu atât mai 
spectaculoase cu cât conţinutul 
de aluminat tricalcic este mai 
mare, totuşi scăderile de 
rezistenţă (fată de probele 
netratate) înregistrate la 7 şi la 
28 zile după tratament impun 
anumite precauţii în folosirea 
cimenturilor bogate în aluminat 
tricalcic în industria de prefabri
cate. În schimb, cimenturile cu 
conţinut de până la 6% aluminat 
tricalcic au prezentat creşteri 
semnificative ale rezistentelor 
mecanice la decofrare, fără nici 
un efect în detrimentul 
dezvoltării de rezistentă la 
termene mai mari. 

Această comportare diferită 
a cimenturilor este explicată pe 
baza mecanismelor de hidratare 
şi întărire, studiate prin: 
determinări de apă legată 
chimic, analize roentgeno
grafice, spectroscopie de 
absorbtie în infraroşu şi 
determinări porozimetrice. 

Tratamentele termice 
determină o intensificare 
generală a proceselor de 
hidratare, ce se reflectă în 
accelerarea dezvoltării de 
rezistentă în stadiile primare, dar 
conversia ulterioară a unor faze 
hidroaluminatice, respectiv 
hi d rosu lf a talu mi na tice 
afectează porozitatea 
sistemului întărit şi cinetica 
dezvoltării de rezistente 
posttratament termic. 

SALONUL INTERNAŢIONAL 
ALLUMIND-ELIS '98 

Cea de a li-a ediţie a Salonului Internaţional al Luminii, ELIS '98, se va desfăşura în perioada 7-
10 aprilie 1998 la Palatul Parlamentului României, Sala Unirii, în organizarea Ministerului Industriei 
şi Comerţului, Departamentul industriei electrotehnice şi electronice din România. 

Printre colaboratorii principali ai edi!iei se numără Comisia Electrotehnică Internaţională, Comitetul 
Român pentru CEI şi Comitetul Român pentru Iluminat. 

ELIS '98 îşi propune să abordeze domenii importante, precum: corpuri de iluminat pentru interior; 
corpuri de iluminat pentru exterior; corpuri de iluminat pentru utilizări speciale; surse de lumină -
accesorii; sisteme de iluminare pentru interior şi exterior; surse şi aparate neconvenţionale de 
iluminare; iluminatul de siguranţă. 

în cadrul ELIS '98 se va organiza cea de-a li-a ediţie a Simpozionului international 'Iluminatul 
Electric - Prezent şi Perspective - ELPF '98', care îşi propune ca tematică de discuţii următoarele 
domenii de actualitate: mediul luminos - aspecte teoretice şi aplicative; surse de lumină • accesorii şi 
corpuri de iluminat; sisteme de iluminat - soluţii şi optimizări; surse neconventionale de lumină; 
reclama - lumină şi sunet; standardizarea şi calitatea în domeniul iluminatului. 

ELPF '98 se va desfăşura în perioada 8-9 aprilie a.c., tot la Palatul Parlamentului României, Sala 
Unirii. 

Deschiderea oficială a celor două manifestări va avea loc la 7 aprilie a.c., orele 11,00. 
Salonul lntemational al Luminii a debutat în anul 1997 la Bucureşti şi este deja cunoscut de 

specialişti sub sigla ELIS '97. La prima edi!ie au participat peste 25 de firme din 14 lări, inclusiv 
România, cu numeroase realizări din domeniul iluminatului electric. 

Se poate aprecia, de asemenea, această primă ediţie a Simpozionului internaţional "Iluminatul 
Electric - Prezent şi Perspective" ca fiind, după părerea participanţilor, un important câştig pentru 
specialiştii români din domeniu. 

Cu profund regret am aflat 
despre încetarea din viaţă a dr. ing. 
Alexandru Grădinaru, absolvent al 
Institutului Politehnic Braşov, 
promotia 1960, unul dintre primii 
colaboratori de prestigiu ai 
"Universului ingineresc•. 

Dumnezeu să-l odihnească în 
pace! 

A încetat din viată cel care a fost academicianul 
Ion Sergiu Rădăuţan, cercetător ştiinţific din Repu
blica Moldova cu realizări remarcabile în fizica şi 
chimia semiconductoarelor, în aplicarea în tehnică 
a semiconductoarelor multiple, în electronica 
corpului solid, sintetizate în aproape 1000 de lucrări. 

Pentru tot ceea ce a făcut pentru ştiinţa şi tehnica 
românească, Dumnezeu să-l răsplătească şi să-l 
odihnească în pace! 

Preponderenta unora sau altora dintre aceste efecte, în cadrul 
mecanismelor de întărire, este determinată de caracteristicile 
compozitionale ale cimenturilor şi se reflectă în proprietăţile 
functionale ale produselor. Fundamentarea unor astfel de corelaţii 
şi conturarea unor tipuri diferite de mecanisme de hidratare conduc 
la delimitarea unor intervale compoziţionale optime, care să 
răspundă nu doar cerinţelor iniţiale, ci şi celor legate de 
comportarea ulterioară a elementelor prefabricate. Se oferă, astfel, 
industriei de prefabricate posibilitatea de alegere a unor compoziţii 
de ciment adecvate, cu o comportare functională optimă. 

Sortimentele de compozitie optimă (cu aluminat tricalcic < 6%) 
permit realizarea unor elemente prefabricate de calitate superioară, 
cu porozitate scăzută, rezistente mecanice ridicate şi în consecinţă, 
cu durabilitate maximă, sigure în funcţionare. Constanta 
compoziţională a cimentului utilizat asigură o creştere a 
productivitălii muncii de minimum 1 O ore/mc beton prefabricat şi 
un grad de valorificare superioară a cimentului. 

Principalele rezultate teoretice ale lucrării au fost prezentate la 
cel de Al 15-iea Congres Internaţional de Beton Prefabricat', 
desfăşurat la Paris, în iulie 1996, la care au participat circa 500 de 
specialişti din 29 de ţări. 

dr. ing. Graziela Guslicov 

Biroul executiv al 
SIT-AGIR 

convoacă Conslllul de conducere pentru data de vineri, 3 
aprilie a.c., orele 12,00, la sediul AGIA din Bdul Dacia nr. 26, el. I, cu 
următoarea ordine de zi: 

1. Analiza stadiului de realizare a planului de ac\iuni pe anul 
1998; 

2. Prezentarea numărului 1 al revistei 'Textile' şi analiza 
publica\iilor "Univers ingineresc' şi 'Buletinul AGIA'; 

3. Prezentarea şi aprobarea 'Regulamentului de stimulare a 
activilă\11 membrilor SIT-AGIA'. 

Important 
Societatea pentru Promovarea Energiilor Regenerabile, Inepuizabile 

şi Noi (SPERIN) şi Universitatea Politehnică Bucureşti, împreună cu 
un partener din Grecia pregătesc un proiect NATO în domeniul 
recuperării de energie. 

La acest proiect pot participa şi alte organiza\ii neguvernamentale 
sau instituţii publice interesate, pe baza unor disculii prealabile. 

Informaţii suplimentare la telefon: 01 41 O 04 00/428; fax: 01 41 O 44 
88; e-mail: badescu@theta.termo.pub.ro (Viorel Bădescu). 

ing. Georgiana Dumitru 

Vă cerem părerea 
Din lipsă de spa\iu - dar şi în aşteptarea opiniilor şi sugestiilor dv. 

fală de problema ridicată în discu\ie - amânăm puţin continuarea 
grupajului "Vă cerem părerea" despre îţllbunătă\irea publicaţiilor 
AGIA. 

între timp, pe acei dintre dumneavoastră care citiţi cu o oarecare 
regularitate 'Universul ingineresc', vă rugăm să ave\i amabilitatea a 
ne comunica în ce măsură ziarul răspunde aşteptărilor dv. Nu laude 
dorim, deşi este foarte important să ştim ce anume vă place din 
actualul con\inut al bilunarului şi de ce. Dar şi mai util este să ştim ce 
nu vă place, ce aprecia\i că ar trebui eliminat din sumare (sau redus 
ca spaţiu) şi ce subiecte, domenii sau rubrici noi a\i dori să fie inserate. 
Vom relua dialogul pe această temă în numerele viitoare. 

Redacţia 
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La, mulJi an~ domnule profesor PETRU GHENGHEA! 
La 28 martie a.c., întemeietorul şi dirijorul Orchestrei Simfonice a Inginerilor, maestrul 

prof. univ. dr. ing. Petru Ghenghea împlineşte 85 de ani. Multumindu-i pentru întreaga 
dumnealui activitate ca inginer în slujba căilor ferate române, ca profesor universitar de 
termotehnică, inginer consilier consultant în administraţia SNCFR şi, nu în ultimul rând, ca 
animator şi dirijor strălucit al Orchestrei, colegii din AGIR ii urează distinsului profesor Petru 
Ghenghea, cu prilejul acestei venerabile aniversări, multă sănătate şi putere de muncă pe 
mai departe şi un călduros şi din inimă 

La mu{ţi anii 
Cu acest prilej, în ziua de 29 martie 1998, orele 11.00, la Ateneul Român va avea loc un 

concert susfinut de Orchestra Simfonicâ a Inginerilor, sub bagheta distinsului sâu dirijor, dl. 
prof. univ. dr. ing. Petru Ghenghea. 

Petru Ghenghea s-a născut 
la 28 martie 1913, în satul 
Puntişeni din judeţul Vaslui. 
După certificatul de naştere şi 
cel de botez rezultă că este al 
13-lea copil care s-a născut în 
sat în acel an şi, după multe 
evenimente petrecute în viata 
lui, are convingerea că numărul 
13 i-a purtat mult noroc. 

Şcoala primară a început-o 
în sat şi a terminat-o în oraşul 
Huşi, unde părintii lui s-au 
mutat în anul 1922, fiind 
institutori. Tot aici a urmat şi 
cursurile liceului 'Cuza Vodă", 
care le-a terminat în 1931. În 
acelaşi an a susţinut şi 

examenul de bacalaureat 
(sectia reală), la Bârlad. 

Paralel cu studiile liceale, 
fiind foarte talentat la muzică, a 
studiat mai întâi vioara (de la 7 
ani) cu tatăl său, care era un 
violonist autodidact de o mare 
virtuozitate instrumentală. Apoi 
a început studiul violoncelului, 
cu violoncelistul Vasile Moraru, 
profesor la Şcoala Normală din 
Huşi. În ultimele clase de liceu, 
înfiinţează Orchestra Liceului 
din Huşi, pe care o dirijează, 
cântând şi la violoncel. 

În acelaşi an, după luarea 
bacalaureatului, a reuşit la 
examenul de admitere la 

Şcoala Politehnică din Atelierele C.F.R. Griviţa-Loco
Bucureşti. Aici s-a imprietenitcu motive. Până în anul 1945 
doi colegi de an. Primul este lucrează ca inginer în aceste 
Constantin larea, viitorul con- ateliere, pe toată perioada grea 
cert-maistru al Orchestrei a războiului, având şansa să 
Inginerilor. Al doilea coleg este scape cu zile din infernul 
Sergiu Cellbldache, marele repetatelor bombardamente ale 
dirijor de mai târziu, care venise aviaţiei americane, care s-a 
de la laşi, unde studiase pianul dezlăntuit timp de 6 luni asupra 
la Conservator. Împreună cu ei acestor ateliere de cale ferată. 
afăcutmultămuzicădecameră, Probabil că numărul 13 al 
cântând la violoncel. Totuşi, certificatului de naştere din satul 
după primul an universitar, la natal, cât şi anul 1913 în care a 
insistenţele unchiului său, ing. văzut lumina zilei, i-au purtat 
Dumitru Iancu, directorul noroc. 
Atelierelor C.F.R. Timişoara, se În timpul cât a fost inginer la 
transferă la Şcoala Politehnică Atelierele Griviţa, a reluat studiile 
din Timişoara. Aici a studiat muzicale la Conservatorul de 
primii 3 ani, după care a Stat din Bucureşti, la clasa de 
continuat studiile la Şcoala violoncel a prof. DlmitrieDinicu 
Politehnică din Bucureşti, unde şi clasa de dirijat orchestră, cu 
mai avea doi fraţi mai mici maestrul George Georgescu. 
studenţi, motiv pentru care De asemenea, a făcut parte, 
părinţii se mutaseră în ca violoncelist; din Orchestra 
Bucureşti . Căilor Ferate, dirijată de Teodor 

În cei trei ani cât a studiat la Rogalschl şi Constantin 
Şcoala Politehnică din Bobescu. 
fimişoara, a UJJ11at şi cursurile La înfiintarea Institutului de 
Conservatorului, la clasa de Cil Ferate în anul 1948, pentru 
violoncel a profesorului Doro pregătirea inginerilor feroviari, 
Goreanţu, un mare pedagog. este propus şi numit intre 

După terminarea Şcolii cadrele didactice ale acestui 
Politehnica s-a angajat ca institut de învăţământ superior. 
inginer mai întâi la Uzinele Aici îşi desfăşoară activitatea 
metalurgice "Laromet', iar în profesională la Catedra de 
anul 1940 intră prin concurs la 

Apa şi longevitatea 

termotehnică, unde, în afară de 
predarea de cursuri, infiintează 
şi Laboratorul de termotehnică. 

În anul 1966 se înscrie la 
doctorat, susţinându-şi 

dizertatia cu o temă din 
domeniul feroviar de material 
rulant. Partea experimentală şi 
măsurătorile le-a făcut în 
exploatare pe locomotivele Die
sel electrice, iar cercetarea 
fundamentală în Laboratoarele 
de termodinamică ale 
Universităţii din Liege (Belgia). 

În 1956, în urma studiilor 
făcute la Conservatorul 
'Ciprian Porumbescu' din 
Bucureşti, punea bazele 
Orchestrei de Cameră a 
Inginerilor, la Institutul de Căi 
Ferate. 

În sălile acestui institut încep 
primele repetiţii ale orchestrei, 
compusă din ingineri, cadre 
didactice şi studenţi. 

A ieşit la pensie din 
învăţământul superior în anul 
1983, dar continuă şi astăzi 
activitatea la Catedra de 
termotehnică a Universităţii 
Politehnica din Bucureşti şi în 
calitatea de inginer consilier 
consultant în administraţia 
Societătii Naţionale de Căi 
Ferate (SNCFR). 

ln ceea ce priveşte activitatea 
muzicală, Petru Ghenghea 
continuă cu aceeaşi pasiune să 
conducă şi astăzi Orchestra 
Simfonici a Inginerilor, 
formaţie care după 1990 începe 
să fie tutelată de AGIR. 

Sub bagheta maestrului 
dirijor prof. dr. ing. Petru 
Ghenghea, Orchestra 
Simfonică a Inginerilor a 
repurtat prestigioase succese în 
tară, ca şi în străinătate. Astfel, 
concertele simfonice ale 
orchestrei susţinute la Ateneul 
Român şi la Studioul de 
concerte al Radiodifuziunii 
Române au fost, an de an, cele 
mai importante manifestări 
artistice în cei 42 de ani de când 
s-a înfiinţat Orchestra 
Inginerilor. De-a lungul acestor 
ani, orchestra a efectuat, de 
asemenea, foarte multe turnee 
în aproape toate centrele 
universitare şi marile centre 
feroviare din ţară. Casa de 
Discuri 'Electrecord" a realizat 
un disc cu câteva dintre cele mai 
bune înregistrări ale orchestrei. 
După 1989, Orchestra 
Inginerilor a efectuat mai multe 
turnee în străinătate - în Marea 
Britanie, în Germania şi la 
Chişinău - care s-au bucurat de 
un deosebit succes. 

APA UŞOARĂ- UN POSIBIL NOU 11 ELIXIR 11 AL VIEŢII? 
Poate că în nici o altă substantă nu s-au pus, de-a lungul timpului, atâtea speranţe în 

vitalizarea organismului uman, ca în cazul apei. Recunoscuta ca element primordial încă din 
antichitate, alături de pământ, foc şi aer, apa are o structură atât de simplă şi totuşi cu efecte 
deosebit de complexe, multe încă nedescoperite sau neexplicate, asupra fiintelor vii. Poate 
pentru c!i ea ocupă majoritatea mediului ambiant terestru, sau fiindcă organismul nostru 
conţine mult mai multă apă decât toate celelalte substanţe însumate. 

Apa este punctul de intersecţie a elementului esential pentru viată • oxigenul, cu cel mai 
răspândit element chimic din univers - hidrogenul. Luaţi un tetraedru, în care introduceti un 
atom de oxigen şi înfigeţi în două din vârfurile tetraedrului câte un atom de hidrogen. Mai rămân 
două vârfuri libere, în care înnodati, pentru stabilitate, câte un electron rebel al oxigenului cu 
electronul atomului de hidrogen. Teoretic, rezultatul trebuie să fie un element neutru din punct 
de vedere electric. Dar centrul de sarcină al particulelor pozitive nu corespunde cu al celor 
negative, rezultatul fiind un dipol eleetric, o 'capsulă de ampicilină" ale cărei capete, unul roşu 
şi unul galben, nu ne îndreptătesc cu nimic să considerăm această pastilă ca fiind de culoare 
roz. 

Tinerete fără bătrânete şi viaţă fără de moarte, apa vie şi apa moartă, mituri esenţiale 
pentru cultura noastră, pentru speranţa noastră ... Dorinţa ancestrală a omenirii, de a materializa 
cauzalitatea primordială a modificărilor perceptibile, a polarizat universul în două grupe: cea cu 
efecte pozitive pentru om (implicit, considerate şi pentru spiritualitatea cosmică) şi cea cu 
efecte negative (idem). Această încercare de a reduce entropia cunoaşterii s-a manifestat şi 
în cazul apei: apa vie şi apa moartă, apa cu efecte vitalizante şi cea cu efecte letale. Au existat, 
există şi vor exista, cât timp va fiinta omenirea, încercări ale oamenilor de ştiintă de a separa 
apa după aceste criterii. Baza acestor experimente este foarte diferită: utilizarea proprietăţilor 
de dipol ale apei, separarea electrolitică a ionilor de sarcini opuse etc. 

În ultimul timp s-a conturat, deocamdată în ţările din Europa de Vest şi SUA, o nouă directie 
de abordare a problemei. Se cunosc în prezent trei izotopi ai hidrogenului, dintre care dol sunt 
stabili (protiul şi deuteriul) şi unul instabil, radioactiv (tritiul). Greutatea atomică a deuteriului 
este aproximativ dublă faţă de cea a protiului, datorită existentei, pe lângă proton şi electron, 
a unui neutron, care nu modifică sarcina electrică totală. De aici şi două tipuri diferite de apă, 
apa uşoară (H,O) şi apa grea (D,O), cu raportul maselor moleculare de circa 18/20. în natură, 
cele două tipuri de apă se găsesc în amestec, concentraţia apei uşoare fiirJlj mult mai mare 
decât a celei grele. Astfel, măsurând numărul atomilor de deuteriu raportat la 10" atomi de 

hidrogen (păf'li per milion - ppm), rezultă o concentratie a apei grele în oceane şi mări de 150-
155 ppm, iar în apele de suprafaţă de 132-150 ppm. 

Ideea a rezultat din concluziile unor studii privind factorii care determină longevitatea şi 
vitalitatea deosebită a locultorilor Podişului Tibet. S-a observat că apa din această zonă are 
un continui foarte scăzut de apă grea, de 60-80 ppm. Aceste studii au făcut ca mediile 
medicale din lume (Germania, Suedia, SUA etc.) să reconsidere proprietă~le curative ale 
apei, ajungându-se la un 'export' masiv de apă din zona arctică, unde conţinutul de apă grea 
este de circa 80 ppm. Experimentele ulterioare au relevat şi atte avantaje ale apei uşoare, 
nedemonstrate încă în mod riguros ştlinpfic, precum vindecarea, în proportie de 80%, a 
cazurilor (inclusiv grave) de cancer la prostată, stomac şi intestinul gros. 

În această situaţie se poate pune întrebarea: de ce nu se generalizează alimentarea cu 
apă uşoară, mai ales că până în prezent nu s-au constatat efecte secundare negative? 
Simplu: datorită costurilor extrem de ridicate de transport sau separare pe scafă industrială, 
ţinând cont şi de consumurile zilnice imense de apă. 

în perspectiva confirmării acestor sperante, există însă o posibilltate imediată de producere 
a apei uşoare în cantităti mari: fabricile de apă grea. Acestea folosesc, în majoritatea cazurilor, 
sehimbul izotopic dintre apă (H20 + D,O) şi hidrogen sulfurat (H,S + D,S). Hidrogenul sulfurat 
acţionează aici ca un 'cărăuş', cedând protiul şi preluând deuteriul într-o zonă caldă şi 
acţionând invers în reqiunea cu temperatura mai mică, după care revine în zona caldă, 
procesul repetându-se. ln acest mod, zona caldă se îmbogăţeşte în apă uşoară, iar cea rece 
în apă grea. 

Îmbogăţirea finală se realizează prin distilare. Pentru ca fabricile de apă grea să producă 
apă uşoară consumabilă în scopuri medicale, instalaţiile aferente trebuie modificate 
corespunzător, dar rentabilitatea acestora este certă. Se va putea "purifica' astfel apa uşoară 
până la concentratii de 20 ppm D20, 'diluându-se' ulterior cu apa obişnuită, în funcţie de 
scopurile urmărite. 

Apa vie, apa moarta ... Ţelurile cel mai greu de atins sunt şi cele mai mobilizatoare. Drumul 
este lung şi anevoios. Important este însă să nu se confunde autostrada cu drumurile 
secundare, iar maşina cercetării româneşti să nu rămână în pană din lipsă de benzină. 

ing. Nicolae Sfetcu, 
preşedintele Filialei AGIR Mehedinţi 
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PROGRAM 
w man/fe-"rl IWlnlco-fll//1~ fi IMZIHllwt r.malli» 

o,ganinr. ,- anul 1998 
. ,..,,.. . ,,_. ~). 

(Kllvlliltl organ/ur. C# fli/a#,, •oe,_,,,, profN/onlle din C1ldrol AGIR) 

Rlloll AOIR Vr-

Semnar cu Mma: "Folosna 
CAICUialOl'Uiul 1n predarea -ulul 
Nmic"; •<1iJne zonalii cu iwlaV din 
~IIN Buzlu, Gaiali, Baciu 

Smpozion: "J.-,Jlee telwlice ole anului 
1998" 

Dato/perioada 
,1 loeul 

detfit•rirll 

29 mel, LlcelA 
MirAşeştl 

Oozl>atare cu -.,; "ConliO<Jlul dlsci,linei 23 oclombrio, 
de tohnologio în lnvtţamllntul ginnazial", Foc,ani 
OC!iune la nivelul judeţului cu Qldrole 
lngnerofli ca,e predau aceastA discl'fină 

Filiala AGIR Sibiu 

~ cu tema: "Tehnologii şi 
matertale noi 1n conatnJeţll" 

Al ll·lea Simpozion Naţional de Ştiinje 
Inginereşti 

FUiala ADIR V61cM 

Dezblte<e cu teme: '06ndun despre 
""118 şi profasia de i,gwtr" 

Conlennţa cu tema: 1nlroducerea 
cak:ulatoarek>r eleelrmlca, eveninent de 
rasauce ln ectiviletea ingilerilor" 

Conferintl cu tema: "luc:riri hidrotahnice 
~ti construile în Juc1e1U1 v1-· 

Conferinţl a, terne: "Ctiimi11 în mediul 
naturar 

Confe<tnla cu tema: "Anghel Saligny 
(11154-1925), inlmneietoNI şliir4ei 
ingr,ereşti în Rom.Inie" 

Confemjl cu tema: "Aparaturi de 
conc:ep!ie inginem5ci romllnl, folosit.a 
in terapia umani" 

Flllala AGIR Tlmlt 

Dubalere cu terma: •Procesut de 
..,_ a ca~lfi" 

Dezbatere w tema: "Alegerea 
procedeelor de tiiere 18m11ol din pmct 

de - ei ~ economice" 

Masi! rotundi cu temo: "Aelatoa Cidru 
didad<: - 11.-,i, 1n noile cond~t impuse 
inv.!!6ffllntului 1upllrior" 

Masl rotundl cu tema: "Oezvoltaraa 
11cfustriol poliolefilelor" 

Conslaturt ou tema: "Proleclia pl&ntelor 
fi a mediului ln agricultura judefulul Tmlş" 

O.zbatere cu tema: ~ modeme de 
determinare a capocilălii portam • 
complexului rutier" 

Dezbatere cu tema: "ConaiSii 
geologice-geotefWlfce " hidrologice ale 
autostrazil Nldlac-Arad-Trnişoa.ra• 

O,varvzarea '6rbltom "Zilei lnglneruiUI" 

Organizarea Sesiooil anivlrsa~ a 75 de 
ani a laboraturwi de rez.istenla 
materialelor cu tema: "Tehnici 
experimentale " metode de calcul 1n 
Ingineria mecanică" 

Mosi! rnMdl cu '""11: "Teodinfo în 
i1dUalrta piaalifianlilor" 

lntccmna ... u1 dicţionar cu inginer■ din 
jud. Tmlş, pe - ... de specill«ete 

lnfiinfaree unei seqll telv1ice în cadrul 
Muz..-. _,_,,, detunU "Prtlri!A~ 

T"1nlee Banallnt" 

Coorganixaroa 'Zilolor leMlcil nlllere 
1998" (9 rnaniiostanJ 

Fililll AQIR Dolj 

Edam rlMalli ,_.,., lnovaie, 
Inginerie" 

Sem11&r cu - "Eficilnll ..,.rget,CA a 
clldlrtfor ~ şi munlcfpole" 

Conclnul "cezar Palllnl -• · 
evaiUlre luctlri fi IICOrdlri dilln:lli 

C«nmli - SOCER 

iunie, 
Sibiu 

no1embfle, 
Sibiu 

14 martie, sala 
ATCOM SA 

23 mai. sala 
Casei 

Sindicate lor 

25 l)Jfio, sala 
TCH Vâlcea 

22 august, sala 
G~lui f(X)lar 

de chimie 

14 septembrie, 
sala AAJDP 

VAlcea 

21 septembrie, 
BUe Govora, 

Vâlcea 

28-

februarie 

martie 

aprilie 

mal 

Iunie 

iulie 

octombrie 

noiembrie 

decembrie 

decembrie 

ianuarie
noiembrie 

trim.11 

februarie 

18--

aprlle 

mai 

ReS,OC\Nbl11/0rg■nl•m• 
col1bor■toere 

Comielul liialei 

Idem 

Idem 

prof. dr. ing. Oclavial Bologa. 
prtf41(1rllelo liliolei 

Idem 

lng. T. Flo<icl, p'"'8(1intele filialei 

ing. Gheorghe Matee5CU, 
membru AGIR 

ing. I. 5a111nlan 

ilg. Dln,ţ Vasile şi Jng. 
Maria-Valentina Vasile 

ing. T. Floriei, ~le nllalel 

11g. medic Spulber Eduard 

ing. Viorica Blilln 

dr. ing. A. Vaş 

prof. dr. lng. N. Bogoovi:i, prof. 
dr. lng. O. Doba, conf. dr. ilg. D. 

Toader 

dr. ,ng. D. M.-onu, ilg. A. 
Picali 

l"f TUcr. ing. D. Petanec 

lng. H. Smion, dr. lng. Oh. Lucaci 

dr. ing. P. Mllu, prof. dr. lng. V. 
Hakta 

Comitetul lilie/11 

prof. dr. ing. T. 8-u, 
pre""'""81e filialei 

dr. ing. M. Matief, ing. A. Păoalll 

C0mlletuf llllaiei 

prof. dr. lng. Comelie lvqcu 

Comilerul flllaleVFlllala TrmifOara 
a Acadomlll RornArlo, F..

de ConoirUC!il Tmi!<>8ra 

Comitetul fillaloV$ocie481ee 
lnwn1810rb d11 Otenia 

SOCEf\/CombtlA fifillei 

Facullateo do -
Comilllllll' liillei 

SOCE/11 Comntui filialei 

:,QCEf\'Comltotul lilialei 

10 

li 

12 

13 

14 

15 

G 

H 

7 

10 

AGROTEX '96 • Tltg genere! de maşini fi 
uti'aje pentru agrleulltri şi llduslrle 
alimentari 

Simpozion cu lema: "Energii 
r1generabi1e• 

ICATI' '96 • A IV-a Conler1nfll 
nemafk)nal4 de e1ectrioui. -•li<A şi 
apllcatl 

SINTES '98 • Si'npoz100 lntemalional de 
teoria Siltanelor şi l'lformatk:l de proces 

9-15 mal 

iunie 

~itJ,je 

4-6 ii.no 

Expozi!ie ~ineran4i de postero "Enervia deschdere la 
2000• 29 august 

EI.ECTROUTIL '98 - TArg de tAilaje, 
IPClfllte, nstalaţii ,i B0C8&0l'Îi CU acţionare 28 81„JUst• 

-· produse eleetronice " 4 septembrie 
-ohnice, mijloace de transport 

Masl rotundA cu lema: "Tehnologii 
modeme pentru consel'\'tW8 eRerg$el" 

Sinpozion: -cereetarea minieri actuall şi 
în perspeciivll" 

A IX-• COnferi'4I Ne~onela de Aclioni!ri 
Electr1c8 - CNAE '98 

A IV•• Ccnforll!A inlemaţiOMI.I • 
~ginerior mecanicl cu tema: îehnologii 
şi metode modeme de proiectare in 
constructia de maşn" 

Filiala AGIR Mint 

lslsare da carte "Extrudarea metalelor la 
rece· 

Se!îooea VfilnţifJCI anuala o codrclor 
didactice de la Universitatea "Petru Maior" 

Modul de per1ecţlonlre • cadrelor 
didactice şi a lngilenlor cfn întrepmdert 
"Metode ale elementelor l11ito apficate la 
mecanica structurilor" 

ModUI de pertecţionan, a cadn,lor 
didactico şi a Inginerilor din Tn<repmderi 
"Fiabilitatea şi siguranla tn funcţionarea 
&istemelor mecanice" 

Lansare de carte "Dinamica struc!urilor" 

Flllal1 AGIA Gaiali 

Oezbatere cu tema: ·Reminia şi 
.societatea infonnaţionaia• 

Conlemţi cu tema: "tnvontica în 
societal„ pootdecerrbristă' 

Conlemfll cu tema: "Cercetaree 
apilcatMI Tn constnJctll" 

Allala AGIR Sucena 

PayuLarizaraa Premiîicr AGIA 

inrormtri privind metodolOgla de 
toaocmire a unul brevet, prezentarea de 
bravele do inventJe din domeniul ekK::tric 
fi mecanic cu aulori din UnlvefSilatea 
·şte1an cel Mare· 

Colaborare cu edminielralia locala pentru 
alabtliru. unor fNlsuri de sprijinire/ 
eolu~onare a programelor da dezvoltare 
tehnico--lndustrlala 

Promovarea unor prugrame de inEtruire 
complementarii pentru ingineri 

Prega6ru. lucrlrilor pentru participare la 
-COnterinţa fnlemaţtonlllll şi SaJanul de 
lnven\if .. , lafl, octombrie 1998 

Realizarea. unui" punct de documentare 
aaupra: rvallztrilor lehnice de prntlgiu 

Organizarea aC(lunii '"Pofţi deschise· 
pentru cunoaşten!a şpec,alizlrilor 

inginereşti din UnMln,ltale 

6aJbatorirea Zilei lnglnerului 

Realizaraa unei e.xpozi~i cu croaţii 
arti&tace ala inginerilor 

MasA rotundl pentru evocarea unor 
personalrta.~ inglnereş1i lrocute în 
eternitate 

flllal■ AGIA U.hedlnp 

1ij I1-IH Simpozion ştiinţilîc DROBETA '98 
cu tema: "Protec~a medlului-, eu 
participerea uno, invita~ din Yugoslavia 

MaaA rotundl cu lema: "Aplicarea 
tehnoklg!ei lnformaliel in juda\ul 
Mehlkmli • eveluilri fi perspective• 

Proktclarea/organlzarea unor cursuri de 
preglUre pn,fe1ionall. fi reconvetSit 
50CialA 

Iniţierea unor dezbateri tetevlzate prt'llnd 
lmpllcaru orvanizaVUot 
neguvemamenta)e nonprofit in via'8, 
economk::I. fi aociaJI: • judeţului Mehedinp 

3 septembrie 

octombne 

7-3 octombrie 

16-18 
octombrie 

trin.l 

27 martie 

12-1~ apriie 

20-25 &prilio 

lritn. IV 

aprilie 

august 

noiembrie 

februarie
martie 

15 octombrie 

1nm. I 

trim. I 

25 septembrie 

31 octombrie 

15 lprllle 

14 aeptembriti 

31 octombrie, 
salonul 

Ba.nc•Posl 

31 luni• _.,,,--

30 aprille 

31 mai 

30 septembrie 

31 octombriti 

H2ti 

CCI Oilenia/Com~etul lilialei 

SOCEFVComi1etul filialei 

FacuUţile de Inginerie 
Eleclnci/Cornutul lilialei 

Faoolli~le . de Inginere ~ 
Elec:tncAIComl1etul I.alei 

SOCEA/Comtetul lillolel 

CCI Olenia/Comitetul filialei 

SOCEFVComltetui filialei 

lnsrltutul de Cercetlrl Miniere 
pentru Ugnil/Comltetul filialei 

FacultatN de Ell<:tromeeanici/ 
Comitetul fildi 

Facultalea de Mecanică/ 
Comitetul filialei 

Autor. eoni. dr. ilg. Teodor . 
Socaciu 

UnIveriitatea •pttn, Maior"/ 
Comrtetul filialei 

UniVeBU.tea "Petru Maior" • 
program lEMPUS/ 

Comitetul fthalei 

Universitatea "Petru Maior • 
prognwn lEMPUS/ 

Comitalu! ltfialei 

Autor: conf. dr, mg. LIYiu 
Moldovan 

dr. lng. Octav Coşovllu, 
p-,ş-tele liialol 

lng. Gtieorp Moraru 

dr. ing. Octav Coşovliu, 
preşedintele filialei 

Comilalul rmalel 

dr. ing. O. Cemomazu, ing. A. 
Miron, lng. M. Ra\a, 

Comltelul filiafei 

Comi1aru1 rrnelei/Direcţia Forţe de 
Munci 

dr. lng. O. Cemomazu, 
ing. M. Aa\4 

ing. Dan Milici 

dr. lng. R. Penliuc, preşedintele 
rilialei 

Comitetul lilialei 

COmitc1UI flllalel 

Comitetul fii.alei 

Comftetul filialei 

lng, V. Bacarin, cotaborare cu 
CCIR, Romtelecom fi agenJI 

economici tocaJi 

lng. I. Melclolu, ooleborare cu 
Case Tineretului 

lng. N. Slelcu, cotaborare cu 
"TERRA SllT" SAL 

(Continuate Tn nr. viitor) 

Membrii AGJR ca,e doresc s6 participe la •numite actlv/ul/i din acest proiect de program sunt 
ruoa/i sil la /egiltura cu llllalela/socitM./ila o,panizatoan, {»nitu Informaţi/le exacte şi def,nltlve privind 
programul, locul şi data/ora de d6sltlşurare a man/h,sl8/i/or n,sp,,ctiv&. 
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J OAMENII DE AFACERI ÎN FAŢA 
CRIZEI ECONOMICE 

Recenta conferinţă de presă 
a Asociatiei Oamenilor de 
Afaceri din România a reuşit să 
tragă un serios semnai de 
alarmă la adresa politicii 
economice şi fiscale a 
Guvernului României, acuzat în 
principal, după declaraţiile dlui 
Dan Voiculescu, preşedintele 
AOAR, de: tratamentul 
necorespunzător aplicat 
capitalului autohton privat, care 
a condus la falimentarea 
acestuia; agravarea procesului 
de decapitalizare, într-un ritm 
rapid, cu consecinţe directe 
asupra performanţelor 
capacităţilor investitionale ale 
agenţilor economici din ţară; 
lipsa unei viziuni strategice pe 
termen mediu şi lung privind 
dezvoltarea sectorului privat; 
aplicarea unor măsuri 

manageriale neproductive, de 
lip conjunctural; manifestări ale 
unor atitudini în domeniul 
financiar care au evidenţiat 
practici anticapital , cum ar fi 
emiterea de către Ministerul 
Finanţelor de titluri de stat cu 
dobânzi net superioare 
randamentelor medii pe piaţa 
financiar-bancară românească; 

înregistrarea unei scăderi 
masive a exporturilor şi a PIB, 
diminuând considerabil forţa 
motrice a economiei 
întreprinderile private mici şi 

mijlocii. 
Dl Viorel Cataramă, 

vicepreşedinte al AOAR, a 
precizat că acordurile 
economice încheiate de ţara 
noastră, în speranţa aderării la 
UE, au ca rezultat 
transformarea României în
tr-o pială de desfacere a 
produselor finite realizate în 
Occident şi lările CEFTA şi 
exportatoare de materii prime; 
toate aceste acorduri vor 
trebui renegociate, în scopul 
protejării agriculturii, în spe
cial, dar şi a Industriei, în 
numeroase sectoare de bază. 
Executivul va trebui să 

elaboreze un pachet de legi 
privind viitorul !MM-urilor, 
stimularea investitorilor şi 

exportatorilor autohtoni şi im
plicit protejarea capitalului 
indigen. 

Referitor la sistemul fiscal , 
vicepreşedintele AOAR a 
menţionat că se impune 
schimbarea acestuia, astfel 
încât veniturile bugetare să fie 
certe şi realizabile. Impozitarea 
veniturilor viitoare trebuie să 
înceteze, deoarece mulţi agenţi 
economici sunt nevoiţi să achite 
impozitele din creditele bancare 
contractate sau din propriul 
capital. 

Sistemul bancar de stat a 
dovedit ostilitate şi lipsă de 

cooperare în relaţiile cu 
partenerii de afaceri. Se impune 
privatizarea de urgenţă a 
acestuia, în vederea 
desfăşurării unei activităţi 

economice sănătoase. 
AOAR va continua să 

semnaleze greşelile făcute de 
guvern, concomitent cu 
punctele de vedere şi 

propunerile ce vor fi avansate 
pentru eliminarea unor stări de 
lucruri grave pentru ' starea 
economiei. 

Direcţiile strategice 
referitoare la dezvoltarea 
capitalului privat în România vor 
trebui să fie abordate 
concomitent şi prin implicarea 
tuturor factorilor de decizie, în 
cadrul dialogului tripartit guvern
patronat-sindicate. 

Atitudinea AOAR faţă de 
criza de sistem politic şi eco
nom ic din ţara noastră , pe 
deplin realistă, evidenţiază 
gravele consecinţe, pe multiple 
planuri , asupra vieţii 

economico-sociale în toate 
segmentele sale , oferind 
propuneri de soluţii care să fie 
preluate şi aplicate de executiv, 
în vederea îmbunătăţirii 

climatului de afaceri din 
România. 

ing. Ion Rozanide 

MANIFESTĂRI ŞTIINŢIFICE 

LA ACADEMIA ROMÂNĂ 
ln Aula Academiei Române a avut 

loc la 24 februarie a.c. conferinta cu 
tema JAVA, o solufie pentru 
programare în INTERNET, 
sustinută de prof. dr. ing. Irina 
Athanaslu, manifestare organizată 
de Comisia Forumul pentru 
Societatea lnformafional/i. 

Acad. Mihai Drăgănescu, 

preşedintele Forumului, a prezentat, 
în deschidere, importanta temei, 
personalitatea şi activijatea ştiintifică 
a prof. dr. ing. Irina Athanasiu. 

Prof. dr. ing. Irina Athanasiu a 
prezentat JAVA, apărută în 1995, ca 
un limbaj pentru programarea 
aparaturii electronice în condilii de 
retea. Era timpul când INTERNET
ul tindea să devină un bun de 
folosintă comună , o piată, un teren 

de încheiere şi desfăşurare a 
afacerilor, fapt ce a dus la o 
concentrare a firmelor şi 

preocupărilor de cercetare din 
domeniul ştiintei calculatoarelor. În 
aceste conditii, JAVA a devenit un 
instrument fundamental penru 
dezvoltarea solutiilor legate de 
INTERNET, fiind totodată o 
platformă independentă de calcul, 
accesibilă în retea, universală şi 
deschisă . 

• 
În Sala Prezidiului Academiei 

Române s-a desfăşurat la 20 
februarie a.c . cea de A VII-a 
Sesiune de comunicări ştiintifice a 
Comisiei de analiză termică şi 
calorimetrie din cadrul Sectiei de 

ştiinte chimice a Academiei Române. 
Sesiunea a fost deschisă de prof. 

Eug9n Segal, membru corespon
dent al Academiei Române, 
preşedintele Comisiei, care a şi 
condus lucrările. Acad. Maria 
Brezeanu, preşedintele Sectiei, a 
vorbit despre importanta domeniului 
şi valoarea ştiintifică a acestei 
manifestări , devenită traditională . 

În legătură cu lucrările sesiunii, 
prof. Eugen Segal consideră că faf/i 
de edifiile precedente, aceast/i 
sesiune s-a caracterizat printr-un 
nivel mai înalt al comunicSrilor, atât 
al celor care au prezentat /ucr/ir, 
experimentale, cât şi al contribufiilor 
teoretice. Sesiunea mai are o 
semnificafie, constituindu-se ca 

W Revista revistelor W 
• De la Universitatea 'Lucian Blaga' din Sibiu - Centrul de Studii 

şi Cercetări pentru Deformări Plastice, am primit revista Deformări 
plastice - nr. 1-2, cu un sumar deosebit de bogat, din care spicuim 
articolele: 'Tratamente tehnologice ultrasonice pentru imbunătătirea 
calită\ii procesului de ambutisare', 'Simularea numerică a procesului 
extrudării la cald a aliajelor de aluminiu' , ' Precizia pieselor tubulare 
canelate prin metoda Grob', ' Ellamente finite în problema omogenizării 
cu aplicalii la materiale compozite'. 

• Din buletinul trimestrului IV/1997 lnformacl6n, al lnstitutiei 
Inginerilor din Spania, retinem interviul cu noul preşedinte ales al 
Federatiei Mondiale a Organizatiilor Inginereşti (FMOI), domnul Jose 
Menem, care propune, printre altele, strângerea legăturilor intre 
industrie, universităli şi inginerie, prin formarea inginerilor în 
conformitate cu necesitătile industriei. 

• Revista trimestrială Microeconomia aplicată, nr. 4/1997, 
prezintă ' Programul de dezvoltare pentru Moldova·, ' Surse de 
finantare pentru intreprinderile mici şi mijlocii ' , precum şi un remem
ber dedicat inginerului Ion Ascaniu Crişan. 

• Dialog textil, nr. 1/1998, prezintă aspecte tehnice în corelare 
cu procesele tehnologice din industria textilă: 'Recircularea apelor 
uzate provenite de la operatii de vopsire' şi • Asigurarea calitălii con
form ISO 9000 şi TQM' , tendinte vestimentare pentru toamnă/iarnă 
'98-'99, precum şi calendarul târgurilor şi expozitiilor ce se vor 
desfăşura în anul 1998 în tară şi străinătate . 

• Buletinul ARACO prezintă, în numărul 4-5/1998, raportul de 
activitate al Consiliului Central al Asocia\iei Române a Antreprenorilor 
de Constructii , pe perioada 3 iulie 1997 - 28 ianuarie 1998, 
manifestările CONSTRUMAT '98, precum şi detalii privind repararea 
carosabilului cu mixtură stocabilă tip ' EUROPATCH'. 

• Buletinul Impuls al Regiei Autonome de Electricitate RENEL, 
nr. 2/1998, abordează aspecte vizând reforma sectorului energiei 
electrice şi alimentarea cu căldură a populatiei în iama 1997-1998 şi 
prezintă detalii referitoare la participarea românească la cel de-al 
XVII-iea Congres al Consiliului Mondial al Energiei , Houston, 
septembrie 1998. 

• Societatea pentru Optimizarea Consumurilor Energetice din 
România ne-a transmis primul număr din 1998 al Buletinului 
SOCER, din al cărui sumar spicuim calendarul actiunilor SOCER -
1998, precum şi articolele vizând structura managementului energiei 
şi tehnologiile pentru conservarea energiei. 

ing. Georgiana Dumitru 

repetifie generalii pentru participarea unei numeroase delega/ii de 
cercet/itori români la Simpozionul european de analiză termică ş, 
calorimetrie, ce va avea loc intre 28 august - 4 septembrie a.c. la Ba/aton 
- Ungaria. 

Au participat cadre universitare şi cercetători din Timişoara, Arad, laşi 

şi Bucureşti. 

• 
În zilele de 11-13 februarie a.c. s-a desfăşurat simpozionul national cu 

tema Agricultura României la răscrucea tranz/f/el. DIieme şi strategii, 
organizat de Sectia de ştiinte economice, juridice şi sociologice, Institutul 
National de Cercetări Economice (INCE) şi Institutul de Economie Agrară 
(IEA) ale Academiei Române. 

Deschiderea simpozionului a avut loc în Aula Academiei Române, 
sesiunea în plen fiind condusă de acad. Nicolae N. Constantinescu, 
preşedintele Sectiei, care a subliniat ca obiectivul acestui simpozion este 
analiza principalelor probleme cu care se confrunta agricultura noastră şi 
conturarea liniilor principale de rezolvare a lor. 

Acad. Eugen Simion, preşedintele Academiei Române, a subliniat 
faptul că tema abordată interesează atât pe oamenii de ştiintă, cât şi pe 
oamenii de cultură şi în egala măsură pe toti cetătenii patriei. Este vorba 
nu numai de agricultură , dar şi de destinul satului, cu traditiile lui culturale. 
Prof. dr. Constantin Ionele, membru de onoare al Academiei Române, 
director general al INCE, a subliniat importanta şi gravitatea problemelor 
din agricultura românească. 

Elena Solunca 

De la Muuul Tehnic "profesor inginer Dimitrie uonida" 
Acordarea Premiilor ,, Ion Basgan'' 

Omanifestare deosebită a avut loc cu prilejul înmânării Premiilor "Ion Basgan• 
pe anul 1998, de către fundaţia care ii poartă numele. Aceasta s-a desfăşurat sub 
genericul: "Muzeul Tehnic trebuie să fie o şcoală vie pentru toll, o şcoală a 
ştiln!ei şi tehnicii, o şcoală a şcolilor, care foloseşte tuturor", cugetare aparţinând 
fondatorului muzeului. 

Doctorul inginer Ion Basgan (1902-1980), profesor universitar, personalitate de 
anvergură mondială, care a deţinut şi importante functii în industria extractivă, prin 
invenţiile sale a revoluţionat tehnica forajului de cercetare şi ex1racţie petrolieră. 

Invenţiile sale brevetate în SUA şi în alte ţări ale lumii au fost folosite, aducând 
beneficii importante trusturilor petroliere şi statului american, fără respectarea 
drepturilor legale de plată către autor şi moştenitorii săi . 

Fundaţia Basgan, în colaborare cu alli inventatori din Europa, îşi propune în 
continuare să lupte pentru recuperarea a aproximativ 150 mii. de dolari de la 
guvernul SUA, drepturile de inventator ale ing. Basgan, pe care acesta le-a lăsat 
moştenire statului român. 

Premianţii fundaţiei au fost dr. ing. Gabriel I. Năstase, pentru laborioasa lucrare 

monografică ' Ion Basgan - un inventator de geniu', lansată cu acest prilej, şi ziaristul 
Haralambie Lerea, care prin articolele publicate în presă a făcut cunoscut publicului 
Iar~ pe inventatorul Ion Basgan. 

ln comunicarea sa, ing. Nicolae Diaconescu, directorul muzeului, a făcut o 
emoţionantă şi inedită relatare asupra prezenţei lui I. Basgan în activitatea muzeului, 
iar ing. N. Bedros a vorbit despre demersurile fundatiei privind drepturile de autor 
cuvenite prin folosirea invenţiilor Basgan în SUA. 

Au participat personalităţi de la Universitatea Politehnică, din cercetare, inventatori 
şi un public avizat. Manifestarea s-a transformat într-o dezbatere publică, în care 
vorbitorii au demonstrat cu amărăciune şi revoltă , prin exemple, cum sunt încălcate 
drepturile de autor ale inventatorilor români în ţară şi în străinătate, acestea făcând 
parte integrantă dintre drepturile omului. Au fost incriminate presa scrisă şi 
audiovizualul pentru indiferenţa faţă de realizările tehnico-ştiinţifice şi culturale 
originale şi participarea cu incompetenţă şi rea-credinţă la declinul moral al 
poporului român. 

Mihai Olteneanu 
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POLITICA ŞI STRATEGIA DEZVOLTĂRII INDUSTRIEI ÎN J P_ONIA 
ConferintasustinutălaAGIR de E.S. Yoshiaki Koyama, ambasadorul Japoniei în România 

La iniţiativa dr. ing. Mihai MlhlilţA, preşedintele AGIA, a răspuns cu 
multă amabilitate E.S. dl Yoshlakl Koyama, ambasadorul Japoniei in 
România, de a prezenta unele aspecte privind " Politica şi strategia 

Crizii de specialişti? 
(Urmare din pag. 1) 

vremea aceea o listă comparativă a salariilor oferite pentru 
specialitatea dumnealui în diverse sectoare, slujba sa la stat 
fiind de departe cea mai proastă afacere. 

Problema antrenării specialiştilor este "vănturată " din nou 
de către tortele politice, în contextul crizei grave pe care o 
traversează /ara. Un fruntaş politic din apozi/ie se lăuda zilele 
trecute că partidul său are peste 50 de mii de specialişti! În 
ritmul ăsta, până la alegeri poate batem recordul european la 
număr de specialişti pe cap de locuitor! 

Lăsând gluma (politicianismele) la o parte, am ferma 
convingere că în România mai există încă multe zeci de mii de 
specialişti autentici. Unii dintre ei au şi făcut dovada 
competentei lor, reuşind să stopeze căderea liberă a economiei 
româneşti din anii 1990-1992, aducând-o pe aceasta chiar la 
o creştere de 5%, sau cât o fi fost, dar oricum creştere, nu 
prăbuşire! 

Totuşi, unde ne sunt acum aceşti specialişti? De ce stau e, 
deoparte, cănd /ara are atâta nevoie de ei? Poate pentru faptul 
că autenticilor specialişti nu le prea surâde "înregimentarea ' 
politică într-un partid sau altul, în actuala presta/ie lamentabilă 

-a politicului romănesc. Şi e firesc să fie aşa, căci, de la un 
punct, comandamentele impuse de linia şi de disciplina de 
partid intră in contradicţie flagrantă cu etica şi disciplina 
profesională, acestea din urmă fiindu-i mai sfinte specialistulw 
decât, să zicem, credin/a oarbă într-un partid ce-şi propune să 
combată sărăcia cu .. . undi/el Sau care promite în campanie 
marea cu sarea, scuzându-şi apoi neîmplinirile prin aceea 
că ... nu ar fi cunoscut situa/ia reală, aşa că n-ar fi vorba, deci, 
de o fraudă morală, ci doar de impostură. 

Dar - semn îmbucurător - se pare că specialiştii, aşa 
neangaja/i politic, cum sunt probabil în majoritate, au început 
să strângă rândurile şi să-şi unească glasurile, luând o 
atitudine tot mai fermă faţă de prostul mers al lucrurilor in 
economia românească. Anume, ei fac aceasta într-un cadru 
tot mai bine organizat, în instituţiile cefe mai reprezentative 
ale societăţii civile. Merită să fie amintite în acest sens 
profundele analize sectoriale realizate în ultima vreme de către: 

Asociafia Generală a Economiştilor din România, Ca_mera de 
Comert şi Industrie a României şi a Municipiului Bucureşti, 
Confederafia Na/ionată a Patronatelor din Industria României, 
Consiliul Na/ional al Întreprinderilor Private Mici şi Mijlocii din 
România, Asocia/ia Oamenilor de Afaceri din România, 
Asociafia Generală a Inginerilor din România - ca să ne 
amintim, din po/ite/e, la urmă. Până şi Academia Română s-a 
simfit obligată moral să abordeze - la cel mai înalt nivel 
profesional cu putinfă - pericolele economico-sociale ce 
planează asupra Jării, afectăndu-i pe o bună bucată de timp 
viitorul, dacă nu se ac/ionează de urgen/ă pentru "spargerea 
bubei'. 

Până acum, din păcate, în pofida declara/ii/or de 
disponibilitate totală la dialog şi la conlucrare cu societatea 
civilă, Puterea nu a dat vreun semn concret că ar dori cu 
adevărat această colaborare. Dimpotrivă, a '/inut-o' înainte cu 
ordonanJatul pe probleme cruciale, fără a se consulta cu a//1 
specialişti, se pare, decât cu cei ai FMI. 

Ni!tll: Punctele de vedere exprimate în articole apartio autorilor. 

dezvoltării Industriei Tn Japonia~ 
in cadrul unei manifestări ce a avut 
loc la sediul AGIA din Calea Victoriei 
nr. 118, pe data de 27 februarie 
1998. 

În fata unei asistente formate din 
personalităţi ale lumii academice, 
manageri şi specialişti din industrie 
şi cercetare-proiectare , membri 
AGIA şi mass-media, dl Yoshiaki 
Koyama a reuşit să sintetizeze punc
tual: strategiile de dezvoltare a 
industriei japoneze; roiul inginerilor 
japonezi in dezvoltarea 
competitivităţii pe pieţele 

internaţionale ; managementul 
companiilor japoneze, comparativ 
cu cel american ş i european; 
organizarea asocia~ilor profesionale 
inginereşti japoneze şi relaţiile dintre 
ele şi organismele statale; probleme 
vizând atragerea invest itorilor 
japonezi in industria românească; 
analiza cauzelor ce au determinat 
crizele financiare din unele ţări din 
Asia de Sud-Est şi zona Pacificului. 

Conferinţa susţinută de dl 
Yoshiaki Koyama a debutat cu 
prezentarea principalelor etape 
parcurse de industria japoneză şi 
strategiile de bază ale dezvoltării 
sale, caracterizată printr-o politică 
sustinută in domeniul investiţiilor in 
sectoare industriale prioritare -
cărbune şi otel - , pătrunderea 
masivă a tehnologiilor înalte , 
lansarea exporturilor în zona de 
centură a Pacificului, elemente ce 
au influenţat favorabil perioada 
extrem de prosperă , de • înaltă 

creştere economică" (1955-1979) şi 
continuată într-un ritm susţinut pănă 
în prezent, când Japonia deţine 
practic 18% din totalul PIB mondial. 

Aceste rezultate economice au 
fost determinate de o serie de factori 
ce au influenţat industria japoneză, 
din care se menţionează: 

• Japonia dispune de o piaţă 
internă de 120 milioane de oameni, 
care favorizează o creştere 
economică importantă; 

• Existenta unei pieţe americane 
dinamice, din toate punctele de 
vedere, care a stimulat nivelul de 
performanţă şi de competitivttate al 
producătorilor japonezi; 

• Structura geografică specifică 
a Japoniei - formată dintr-un 
arhipelag cu mutte insule de diverse 
suprafeţe, aride şi lipsite de resurse 
naturale - a determinat în mod logic 
concentrarea in zone industriale a 
întregului poten~al material şi uman 
de care dispune; 

• Valorificarea eficientă a 
caracteristicilor native ale poporului 
japonez, a înclinaţiilor sale în 
domeniul tehnico-ştiinţific, fapt ce a 
influenţat favorabil procesul de 
automatizare şi robotizare, bazat pe 
tehnologii înalte, a proceselor de 
producţie; conform statisticilor 
pentru anul 1993, pe plan mondial 
existau 610.000 roboti industriali, din 
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care 370.000 erau în Japonia (60%); 
nivelele mari de productivitate 
înregistrate îndeosebi în IMM pri
vate, specializate pe un număr redus 
de produse , constituie o sursă 
permanentă de competiţie , de 
calitate şi performantă economică 
la cel mai înalt nivel; 

• Forţa de muncă este perma
nent motivată, repartiţia acesteia, 
îndeosebi a celei superior calificate, 
fiind orientată spre locurile unde 
poate obţine cele mai mari avantaje; 

• Japonia şi-a orientat de 
asemenea activitatea spre indus
tria manufacturieră , cu un grad 
ridicat de prelucrare a mteriilor prime 
şi materialelor. 

Referitor la situaţia corpului 
ingineresc din Japonia, dl 
ambasador a precizat că în 
structura şi numărul absolvenţilor 
de institute de învăţământ superior, 
ponderea o detine specializarea în 
profil real, tehnic-ingineresc; tinerii 
ingineri se angajează în unităţi de 
producţie sau de cercetare
dezvoltare, in sec~i de fabricaţie , 
conducând nemijlocit procese de 
muncă. 

Sistemul actual al organizării 
întreprinderilor din Japonia se 
caracterizează prin faptul că 

întregul proces de inovare şi 

modernizare tehnologică se 
bazează pe propunerile de 
îmbunătăţire a activităţii, primite de 
la personalul de execuţie şi 

conducere (maiştri) din secţiile de 
producţie, care se prelucrează şi 
se valorifică prin proiecte 
tehnologice şi de organizare elabo
rate de ingineri. 

inginerii dispun de un sistem 
eficient de pregătire pe parcursul a 
2 ani de la absolvire, după care cei 
mai capabili sunt trimişi în institute · 
de cercetare-dezvoltare şi in mari 
companii. Personalul format rămâne 
angajat toată viata în aceeaşi 
întreprindere, dovedind o loialitate 
remarcabilă şi un ataşament 

profesional, susţinut de o salarizare 
adecvată . Desfăşurarea întregii 
activităţi profesionale într-o unitate 
productivă sau de cercetare se face 
prin rotiri succesive şi promovări pe 
funcţii. 

După mai multe etape parcurse, 
clasa managerială japoneză actuală 
este constituită în majoritate din 
ingineri, buni cunoscători ai 
tehnologiilor şi sistemelor 
manageriale, cu solide cunoştinţe 
în domeniul marketingului, relaţiilor 
umane şi problemelor de ordin 
administrativ şi economic. 

Inginerii, în urma unor examene, 
pot obţine şi titlui de 'doctor în 
inginerie", în prezent fiind peste 
32.000 de cadre inginereşti ce deţin 
acest titlu academic. 

Ritmul revoluţiei tehnologice 
impune. reînnoirea parcului 
tehnologic dintr-o întreprindere la un 
interval de 4 ani; în cazul industriei 
electronice, perioada de cercetare 
şi dezvoltare de noi produse pe 

baza tehnologiilor înalte este de 2-3 
ani. 

Perioada optimă de viata a 
produselor japoneze este de circa 
30 de ani; companiile mari sunt mai 
greu de adaptat la cerinţele inovării 
tehnologice, de aceea , cele mai 
eficiente schimbări se operează la 
nivelul IMM-urilor. 

Cu privi re la calitate, o 
caracteristică de fond a 
întreprinder i lor japoneze o 
reprezintă aplicarea la toate 
nivelurile - de la concepţie şi până la 
desfacerea produsului a 
conceptului de ' control total al 
calităţii", cu cicluri stabilite pe fiecare 
loc de muncă , prin utilizarea 
calculatoarelor de proces; întreaga 
tehnologie este monitorizată cu 
calculatoare digitale, care ;;,ermit 
chiar schimbarea liniilor de producţie 
de 2 ori pe zi , iar în unele situaţii se 
apelează la sisteme complet 
automatizate, fără oameni. 

Alt obiectiv este roiul crescând 
pe care îl are consumatorul , ca 
interfaţă între producător şi piaţă ; 

consumatorul nu este considerat ca 
un simplu cumpărător de produse, 
ci un factor important, furnizor de 
informaţii referitor la calitatea şi 

performanţele produsului; trebuie 
identificate metode noi, eficiente, de 
implicare a consumatorilor în 
procesele industriale. 

În partea finală a expunerii, dl 
Yoshiaki Koyama a identificat 
adevăratele cauze ale crizelor 
financiare din unele ţări din Asia de 
Sud-Est şi Pacific. O primă cauză 
ar fi băncile nationaie ale statelor 
implicate, care au legat monedele 
naţionale de dolarul american. În 
ultimii 2 ani, moneda americană s-a 
' apreciar, provocând în lant un efect 
de apreciere a monedelor naţionale, 

fapt ce a determinat o reducere a 
exporturilor acestor ţări (urmare a 
creşterii preturilor externe) , 
pierzând astfel competitivitatea la 
export. Prin reducerea masivă a 
exporturilor, balanţele de plăti 

externe şi curente au cunoscut 
deficite mari , ţările respective 
trecând brusc de la economii în plină 
expansiune la economii prăbuşite . 

Această stare, apreciază unii 
specialişti , se va reface destul de 
rapid, astfel încât economiile ţărilor 
respective, depăşind problema 
creditelor neperformante, se vor 
relansa într-o perioadă de până la 
trei ani. 

După încheierea extrem de 
interesantei expuneri , a urmat un 
dialog între dl Yoshiaki Koyama şi 
participanţi , cu privire la unele 
probleme de larg interes pentru \ara 
noastră. Di dr. ing. Mihai Mihăilă, 
preşedintele AGIA, a mu~umit ES dl 
Yoshiaki Koyama pentru 
amabilitatea de a fi dat curs iniţiativei 
şi pentru informaţiile extrem de 
profesionale, referitoare la strategia 
dezvoltării industriei în Japonia. 

ing. Ion Rozanide 
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